

comparative law, an administrative legal person is an organizational form which emphasizes on efficiency, competitiveness and organizational lean implementation. These characteristics may not be all compatible with the purpose of university autonomy. Corresponding adjustment should be done to guarantee the practice of university autonomy and academic freedom.

## Conclusion and Discussion

Four conclusions and recommendations are proposed:

1. At present stage, universities as an administrative agency of the government can still exercise sufficient autonomy by taking proper supporting measures such as the institution of endowment fund.

2. Universities possess better flexibility in operation as a legal person, but the form of public law juridical association is only suitable for small universities.

3. A public law juridical foundation is generally a proper form for organizational change. The means of the selection of the board of directors influences university autonomy enormously.

4. Universities enjoy better flexibility as an administrative legal person, but some of the characteristics of an administrative legal person don't help the purpose of university autonomy, and therefore corresponding adjustment should be made.

## 參考文獻

- 吳庚（2010）。行政法之理論與實用（十一版）。臺北市：作者。  
[Wu, G. (2010). *Theory of the administrative law and practical* (11th ed.). Taipei, Taiwan: Self-publish.]
- 李佳蓉（2008）。國立大學財政的法建構與實踐。國立成功大學法律學系碩士論文，未出版，臺南市。  
[Li, C.-J. (2008). *The financial law construction and practice of the national university*. Unpublished master's thesis, National Cheng Kung University, Tainan, Taiwan.]

- 李惠宗（2007）。行政法要義（三版）。臺北市：元照。  
[Li, H.-Z. (2007). *Administrative law* (3rd ed.). Taipei, Taiwan: Yuan-Zhao.]
- 李惠宗（2008）。憲法要義。臺北市：元照。  
[Li, H.-Z. (2007). *Constitution law*. Taipei, Taiwan: Yuan-Zhao.]
- 周志宏（2003）。公立大學法人化的質變與隱憂。臺灣本土法學，49，2-3。  
[Zhou, Z.-H. (2003). Problems of the corporatization of public university. *Taiwan Law Journal*, 49, 2-3.]
- 周志宏（2005）。國立大學法人化 Q&A。2013 年 6 月 4 日，取自 [www.nctu.edu.tw/National/info/940603.doc](http://www.nctu.edu.tw/National/info/940603.doc)  
[Zhou, Z.-H. (2005). *Questions and answers of the corporatization of public university*. Retrieved July 4, 2013, from [www.nctu.edu.tw/National/info/940603.doc](http://www.nctu.edu.tw/National/info/940603.doc)]
- 周祝瑛（2004）。臺灣地區大學行政法人化爭議之探討。2013 年 2 月 25 日，取自 <http://www3.nccu.edu.tw/~iaezcpc/C-%20university.htm>  
[Zhou, Z.-Y. (2004). *Disputes and discussion of the corporatization of university in Taiwan*. Retrieved February 2, 2013, from <http://www3.nccu.edu.tw/~iaezcpc/C-%20university.htm>]
- 林本炫（2006）。我國私立大學的設立、經營和合併問題。教育與社會研究，10，65-92。  
[Lin, P.-H. (2006). The foundation, operation and mergence of private university in taiwan. *Formosan Education and Society*, 10, 65-92.]
- 林玉体（1986）。教授治校與學術自由。思與言，23（6），87-112。  
[Lin, Y.-T. (1986). Faculty government and academic freedom. *Thought and Words*, 23(6), 87-112.]
- 林紀東（1987）。中華民國憲法逐條釋義（一）（三版）。臺北市：三民。  
[Lin, J.-D. (1987). *Constitution law (Book one)* (3rd. ed.). Taipei, Taiwan: San-Min.]
- 林騰鵠（2003）。國立大學行政法人化不適移植臺灣。2013 年 3 月 13 日，取自 <http://old.npf.org.tw/PUBLICATION/IA/092/IA-C-092-046.htm>

[Lin, T.-Y. (2003). *Corporatization of national university doesn't suit Taiwan*. Retrieved March 13, 2013, from <http://old.npf.org.tw/PUBLICATION/IA/092/IA-C-092-046.htm>]

法治斌、董保城（2008）。*憲法新論*（三版）。臺北市：元照。  
[Fa, J.-B., & Dong, B.-C. (2008). *Constitutional law* (3rd. ed.). Taipei, Taiwan: Yuan-Zhao.]

翁岳生（編）（2006）。*行政法*（上冊）。臺北市：國家圖書館。  
[Weng, Y.-S. (Ed.). (2006). *Administrative law (Book one)*. Taipei, Taiwan: National library.]

馬超（2006）。從講座制到系科制：歐洲大學內部管理權力的變更。*比較教育研究*，4，61-64。  
[Ma, C. (2006). From the academic chair system to the department system: The university internal management in Europe. *Comparative Education Review*, 4, 61-64.]

許育典（2002）。*法治國與教育行政*。臺北市：高等教育文化。  
[Hsu, Y.-D. (2002). *Legal state and administration of education*. Taipei, Taiwan: Gao-Deng-Jiao-Yu-Wen-Hua.]

許育典（2005）。*教育憲法與教育改革*。臺北市：五南。  
[Hsu, Y.-D. (2005). *Educational constitution and educational reform*. Taipei, Taiwan: Wu-Nan.]

許育典（2008）。*憲法*。臺北市：元照。  
[Hsu, Y.-D. (2008). *Constitution*. Taipei, Taiwan: Yuan-Zhao.]

許育典、陳碧玉（2011）。大學自治下大學評鑑制度的檢討：以系所評鑑為例。*當代教育研究*，19（2），119-158。  
[Hsu, Y.-D., & Chen, B.-Y. (2011). A critical analysis of university accreditation under the principle of university autonomy: From the perspective of departmental accreditation. *Contemporary Educational Research Quarterly*, 19(2), 119-158.]

陳朝建（n.d.）。大學自治之意義——憲法專業名詞解析。2012年12月13日，取自 [http://www.lawtw.com/article.php?template=article\\_](http://www.lawtw.com/article.php?template=article_)

content&area=free\_browse&parent\_path=,1,784,&job\_id=45396&article\_category\_id=1169&article\_id=19957

[Chen, C. J. (n.d.). *The meaning of university autonomy -Professional terms of Constitution*. Retrieved December 13, 2012, from [http://www.lawtw.com/article.php?template=article\\_content&area=free\\_browse&parent\\_path=,1,784,&job\\_id=45396&article\\_category\\_id=1169&article\\_id=19957](http://www.lawtw.com/article.php?template=article_content&area=free_browse&parent_path=,1,784,&job_id=45396&article_category_id=1169&article_id=19957)]

陳新民（2008）。*憲法導論*（六版）。臺北市：新學林。

[Chen, S.-M. (2008). *Constitutional law* (6th ed.). Taipei, Taiwan: Xin-Xue-Lin.]

黃輝煌（2009）。大學組織架構檢討與大學法人化組織架構調整建議。載於國立臺灣大學研究發展處（編），*大學法人化*（頁 48-54），臺北市：臺大出版中心。

[Huang, H.-H. (2009). Suggestions for university organization and the adjustment of corporatization of the university. In Office of Research and Development (Ed.), *Corporatization of the university* (pp. 48-54). Taipei, Taiwan: National Taiwan University Press.]

黃錦堂（2005）。*行政組織法論*。臺北市：翰蘆圖書。

[Huang, J.-T. (2005). *Administrative organization law*. Taipei, Taiwan: Han-Lu.]

楊思偉（2005）。日本國立大學法人化政策之研究。*教育研究集刊*，**51**（2），1-30。

[Yang, S.-W. (2005). A study of the incorporation policy of Japan's national universities. *Bulletin of Educational Research*, *51*(2), 1-30.]

楊朝祥（1998）。我國大學教授治校問題之探討。臺北市：行政院研究發展考核委員會。

[Yang, C.-X. (1998). *A review of faculty government*. Taipei, Taiwan: Research, Development and Evaluation Commission, Executive Yuan.]

董保城（1992）。*德國學術自由之研究*。臺北市：教育部。

[Dong, B.-C. (1992). *A study of academic freedom in Germany*. Taipei, Taiwan: Ministry of Education.]

劉宗德、陳小蘭（2008）。*官民共治之行政法人*。臺北市：新學林。

[Liu, Z.-D., & Chen, X.-L. (2008). *Public-private-ruled administrative corporation*. Taipei, Taiwan: Xin-Xue-Lin.]

- 蔡宗珍（2009）。國立大學法人化政策對財務運作與人事制度之影響評估。載於國立臺灣大學研究發展處（編），大學法人化（頁 64-89）。臺北市：臺大出版中心。
- [Cai, Z.-Z. (2009). Corporatization of national university's effect on financial and personnel institution. In Office of Research and Development (Ed.), *Corporatization of the university* (pp. 64-89). Taipei, Taiwan: National Taiwan University Press.]
- 鄭玉波（2010）。民法概要（十二版）。臺北市：東大圖書。
- [Zheng, Y.-P. (2010). *Introduction of civil law* (12th ed.). Taipei, Taiwan: Dong-Da-Tu-Shu.]
- 薩孟武（2007）。中國憲法新論（二版）。臺北市：三民。
- [Sa, M.-W. (2007). *Constitution of the Republic of China* (2nd ed.). Taipei, Taiwan: San-Min.]
- 小沢弘明（2003）。國立大學法人法案を巡る状況と今後の運動の方向について。2013年6月5日，取自 <http://ac-net.org/home/hu-net/doc/03221-ozawa.html>
- 天野郁夫（1998）。高等教育の大衆化と構造 動、貌する高等教育。東京：岩波。
- 兵頭英治（2006）。立行政法人・國立大學法人の人材マネジメントの考え方。東京：ぎょうせい。
- Gärditz, K. F. (2009). *Hochschulorganisation und verwaltungsrechtliche Systembildung*. Tübingen, Deutschland: Mohr Siebeck.
- Häberle, P. (1985). Freiheit der Wissenschaften im Verfassungsstaat. *Archiv des öffentlichen Recht*, 3, 329-363.
- Luhmann, N. (1986). *Grundrechte als Institution* (3 Aufl). Berlin, Deutschland: Duncker & Humblot.
- Maunz, T., Dürig, G., Herzog, R., & Scholz, R. (Hrsg.). (1998). *Grundgesetz -- Kommentar*. München, Deutschland: C. H. Beck.
- Maurer, H. (2000). *Allgemeines Verwaltungsrecht*. München, Deutschland: C. H. Beck.
- Oppermann, T. (1973). Praktische Konsequenzen der Entscheidung des Bundesverfassungsgerichts zur Wissenschaftsfreiheit. *Juristenzeitung*, 28, 433-441.

- Reich, A. (2007). *Hochschulrahmengesetz mit Wissenschaftszeitvertragsgesetz*. Bad Honnef, Deutschland: K. H. Bock.
- Roellecke, G. (1969). Wissenschaftsfreiheit als institutionelle Garantie. *Juristenzeitung*, 24, 726-733.
- Rupp, H. H. (1970). Die Universität zwischen Wissenschaftsfreiheit und Demokratisierung. *Juristenzeitung*, 25, 165-168.